
هله هوله‌هاي روح   

پرونده
ويژه

مشهور اس��ت که مي‌گويند همان‌طور که دهان دروازه 
جس��م انسان محسوب مي‌ش��ود و ورودي‌هاي جسم از 
اي��ن راه اذن دخ��ول مي‌گيرند‌، گوش ه��م دروازه روح 
انسان اس��ت و هر آن‌چه بر روح انسان عرضه مي‌شود 
در معناي دقيق و کاملش از طريق گوش وارد ش��ده و 
بر روح انس��ان اثر مي‌گذارد‌. شايد به همين دليل دقت 
و توجه در خصوص ش��نيدني‌ها بخصوص موسيقي که 
از مهم‌ترين ورودي‌هاي روح انس��ان اس��ت مورد توجه 
جدّي در معارف ديني قرار گرفته اس��ت‌. با اين اوصاف 
پر بيراه نيس��ت و جا دارد که اين مساله خاص موضوع 

دو شماره پرونده ويژه ديدار باشد‌.
ما هم در صفحه احکام علي‌رغم فشارهاي زياد اصناف 
و گروه‌ها و تش��کلات و مجامع بين‌المللي و غيره براي 
ط��رح موضوع��ات مرتبط با کار و صنف خودش��ان که 
مدت‌هاس��ت در نوبت هس��تند‌!‌ به دليل اهميت مساله 
موسيقي در اين ش��ماره هم به برخي مسائل مربوط به 
اين مورد مي‌پردازي��م‌؛ و البته اين امر هم جا دارد. زيرا 
با وجود ابزارهاي رس��انه‌اي و س��رعت انتقال اطلاعات 
و فايل‌هاي صوت��ي و تصويري ، يک جوان از همه جا 
بي‌خبر مي‌تواند در سه س��وت موسيقي‌هاي دهه 30 و 
40 را هم حتي با دايال آپ هندلي دانلود کند و اين هله 
هوله‌ه��اي خطرناک را به معده روحش بريزد‌. بي‌خبر از 
آن‌که اين س��موم خطرناک چه بر س��ر روح بي‌نواي او 

خواهد آورد‌.
در نتيجه پرداختن به اين مساله و ارائه هشدارهاي لازم 

در اين مورد از هر مساله ديگري ضروري‌تر است‌.

استاد ما »دام‌ظلهّ« 
حالا ک��ه قدري از اصل بحث دور ش��ديم اجازه بدهيد 
کم��ي پا در نعلين اس��اتيد اخلاق هم بکنيم و اين نکته 
را هم به عرض برس��انيم که‌، حساسيت و توجه شريعت 
در هيچ مس��اله‌اي را نبايد بي‌حکمت دانس��ت و اگر در 
مواردي خاص از دين و ش��ريعت، از خود حساس��يت و 

دقت زيادي نشان داده بايد بدانيم که خبري هست‌.
ممکن است برخي اثرات منفي موسيقي حرام را همانند 
هر گناه ديگ��ري بدانند، اما دق��ت در روايات اهل‌بيت 
نش��ان مي‌ده��د که ظاه��راً اين ت��و بمي��ري از آن تو 

بميري‌ها نيست‌!
البته همه گناهان زش��ت و خطرناک هس��تند و اثراتي 
منفي بر روح انس��ان مي‌گذارند. اما چه‌بس��ا بسياري از 
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گناهان با توبه بخش��يده ش��ده و کلک‌شان کنده شود.
ولي برخ��ي گناهان علاوه بر تأثيرات منفي که به‌خاطر 
معصيت ش��ان دارن��د، اثرات وي��ژه‌اي بر روح انس��ان 
مي‌گذارند که معلوم نيس��ت بعد از توبه و بخشش اصل 

گناه  هم اين اثرات به اين راحتي‌ها برطرف گردد‌.
حضرت امام خمينيŠ در کت��اب چهل حديث خود بعد 
از پرداختن به اهميت مس��اله عزم و اراده در حرکت به 

سوي کمال و تهذيب نفس و انسانيت مي‌فرمايد‌: 
»اى عـزي��ز، بـکـوش تـا صـاح��ب عزم و داراى اراده 
شوى‌ که خداى نخواسته اگر بى‌عزم از اين دنيا هجرت 
کنى‌، انس��ان صورى بي‌مغزى هستى که در آن عالم به 
صورت انـسـان مـحـش��ور نشوى‌. زيرا آن عالم محل 
کشف باطن و ظهور سريره است‌. و جرأت بر مـعـاصى 
کم‌کم انسان را بى‌عزم مى‌کند و اين جوهر شريف را از 
انس��ان مى‌ربايد. استاد مـعـظم ما، دام‌ظله‌، مى‌فرمودند 
بيش‌تر از هر چه؛ گوش کردن به تغنيات س��لب اراده و 

عزم از انسان مى‌کند.«‌1
منظور امام از استادش��ان مرحوم ش��اه آباديŠ است و 

ديگر تو خود حديث مفصل بخوان از اين مجمل‌.

موسيقي با افزودني‌هاي غير مجاز 
در ش��ماره قب��ل، دو عنوان که باعث حرمت موس��يقي 
مي‌شد را عرض کرديم که عبارت بود از غنا و موسيقي 
مطرب. اما عنوان ديگري که ممکن است باعث حرمت 
يک موسيقي يا آواز شود، بيش از لحن و شکل خواندن 
و نواخت��ن، به محتوايي که در اين ميان بيان مي‌ش��ود 
برمي‌گ��ردد. در واقع چه بس��ا يک موس��يقي به خودي 
خود به ش��کل غنايي خوانده نش��ود يا در حالت عادي 
مطرب نباش��د. اما محتواي اش��عار يا مطالبي که در آن 
خوانده مي‌ش��ود شامل مطالب غير ديني يا غير اخلاقي 
باش��د. چيزي که در بس��ياري از ترانه‌هاي لب حوضي 
قديمي به وفور يافت مي‌شد و حتي اگر غزل حافظ هم 
در آن خوانده مي‌ش��د منظور از ساقي و شراب و شاهد 
ن��ه معناي عرفاني و باطني آن‌ها که همان معاني جلف 

ظاهري بود.
البت��ه در اکثريت م��وارد، اي��ن اش��عار و مزخرفات در 
موس��يقي‌هاي لهوي و مطرب و به شکل غنايي خوانده 
مي‌ش��ود. اما در مواردي هم ديده مي‌شود که اين‌گونه 
نيست. به عنوان مثال در برخي از برنامه‌هاي گروه‌هاي 
منحرفي همچ��ون شيطان‌پرس��تان، قطعه‌هاي دکلمه 

مانندي که سرش��ار از کفري��ات و انحرافات فکري و اخلاقي اس��ت با ريتمي آرام حتي 
گاهي بدون آهنگ خوانده مي‌ش��ود که مي‌تواند مصداق همين قس��م از موس��يقي‌هاي 

حرام باشد. 

خوانندگي زن 
يکي از عناوين ديگري که ممکن اس��ت به نوعي باعث حرام ش��دن شنيدن يک آواز يا 
موسيقي باشد؛ آن است که اين آواز توسط خواننده زن خوانده شده باشد. در اين صورت 
حتي اگر اين موس��يقي به خودي خود غنا يا لهوي و مطرب شناخته نشود، اما به فتواي 
برخي از مراجع ش��نيدن آن براي مردان نامحرم حرام محسوب مي‌شود. در نتيجه حتي 
اگر يک زن، آواز يا حتي س��رودي انقلابي مي‌خواند طبق نظر اين عده از مراجع شنيدن 

آن توسط مردان نامحرم حرام است.
البته اين حساس��يت در مورد جمع‌خواني زنان کم‌تر اس��ت و معم��ولا جمع‌خواني حکم 
تک‌خواني را ندارد. حال چه اين جمع متش��کل از زنان و مردان باش��د يا همه افراد گروه 

کُر يا خواننده‌هاي ارکستر زن باشند‌.
ام��ا مراج��ع ديگر تک‌خواني زن را در مواردي که غنا نبوده و موس��يقي لهوي و مطرب 
محس��وب نش��ود و همچنين باعث مفاسد ديگر مانند تحريک ش��هواني و... نشود را به 

خودي خود جايز دانسته و شنيدن آن توسط مردان نامحرم را حرام نمي‌دانند. 

شنيدن کي بود مانند...
از نظر لغوي واژه »گوش دادن« با »ش��نيدن« داراي تفاوت‌هايي است. در واقع هر چند 
عرف��اً اين دو واژه مترادف با هم ب��ه کار مي‌روند، اما در حقيقت گوش دادن به نوعي از 
ادراک صوت گفته مي‌ش��ود که همراه با قصد و اراده و توجه باش��د و انس��ان تا حدودي 
بر روي مضمون و محتوا تمرکز داش��ته باش��د. برخلاف ش��نيدن که نوعي دريافت غير 

اختياري اصوات و بدون توجه و اراده است. 
ف��رض کنيد فردي نواري را از بي��ن نوارهايش انتخاب کرده و در ضبط صوت مي‌گذارد 
و ضبط‌ص��وت را هم روش��ن مي‌کند. اين فرد قصد گ��وش دادن به اين صدا را دارد. اما 
اگ��ر فردي در ح��ال پيدا کردن موج خاص��ي از راديو به حرکت پيچ جس��تجوي کانال 
مش��غول اس��ت اين فرد در خلال پيدا کردن موج مورد نظر چه بسا صداهاي گوناگون و 
موسيقي‌ها و آوازهاي مختلفي به گوشش بخورد اما توجهي نسبت به آن ندارد. اين نوع 

دوم »شنيدن« محسوب مي‌شود. 
طب��ق نظر برخ��ي از مراجع حرمت غنا و موس��يقي مطرب، مربوط ب��ه گوش دادن آن 
اس��ت نه شنيدن آن.2 در نتيجه در موارد اتفاقي و بي‌اختيار مانند همين مورد راديو يا در 
وضعيتي که انس��ان در محيط خاصي قرار گرفته و صداي ضعيفي هم از آهنگ حرام به 
گوش مي‌رسد و به هيچ شکل امکان جلوگيري از آن نيست، انسان اگر بتواند توجه خود 
را از آن نغمه منصرف کند و به آن گوش ندهد مرتکب حرام نش��ده، هر چند ناخواس��ته 
آن موس��يقي را بش��نود. البته اين مسأله به اين سادگي نيست و به‌علاوه راهکاري براي 

شرايط خاص و اضطراري است. 

تا »هم فيها خالدون« حرام
با توجه به آنچه در اين دو ش��ماره بيان ش��د مي‌توان به اين جمع‌بندي رس��يد که انواع 
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پرونده
ويژه

موس��يقي‌هاي مجالس خوش‌گذراني و عياش��ي که همان موس��يقي 
له��وي و مطرب ناميده مي‌ش��ود  و همچنين آواز و موس��يقي که با 
شکل و نوع خاص خوانندگي که حالت غنا نام دارد اجرا مي‌شود و يا 
قطعه‌هايي که داراي مضامين نادرست و ضد ديني و انحرافي هستند‌، 
از مصاديق يقيني موس��يقي حرام محسوب مي‌ش��وند که خواندن و 

شنيدن آن حرام، بلکه از بزرگ‌ترين گناهان به حساب مي‌آيد‌.
به‌علاوه وقتي اين عمل حرام ش��د همه بند و بيلش هم داخل جهنم 
مي‌شود و به قول طلبه‌ها تا »هم فيها خالدون«ش هم حرام مي‌شود!
يعن��ي اگر اين نوع موس��يقي‌ها حرام ش��د خريد و ف��روش نوارها و 
س��ي‌دي‌هاي حاوي آن هم حرام است و حتي گرفتن اجرت در برابر 

تکثير اين نوارها و سي‌دي‌ها هم همين حکم را دارد‌.
حت��ي اگر فردي در وبلاگ خودش لينک اين موس��يقي‌ها را بگذارد 
و ب��ه نوع��ي ترويج و تبليغ آن‌ها را انجام ده��د يا زمينه گوش دادن 
ديگران به اين موس��يقي‌ها را فراهم کند باز هم مرتکب کار حرامي 

شده و خود را آلوده کرده است‌.
خلاص��ه کلام آن که بايد به معناي واقعي کلمه از اين معضل که به 
نوعي اپيدمي ش��ده و تمام زندگي م��ا را در بر گرفته پرهيز کرد و به 

ديگران هم نسبت به آلودگي به آن هشدار داد.

صداهاي مشکوک
س��وال مهمي که براي خيلي‌ها وجود دارد آن است که تکليف انسان 
در وقت شنيدن صداها يا آهنگ‌هايي که در حلال يا حرام بودن‌شان 
يقيني نيس��ت، از چه قرار اس��ت؟ چون زياد پيش مي‌آيد که انسان از 
راديو يا تلويزيون يا در ماش��ين‌ سواري و... در معرض شنيدن آهنگي 
ق��رار مي‌گيرد که ش��ک مي‌کند اين آهنگ مطرب و حرام اس��ت يا 

خير؟!
 در اين وضعيت طبق نظر اکثر مراجع ش��نيدن آن جايز اس��ت! زيرا 
اصل بر حلال بودن اس��ت مگر آن‌که خلافش ثابت شود و فعلًا هم 

دليلي بر غنا يا مطرب بودن اين موسيقي نداريم. 
البته فراموش نش��ود که اين مس��اله منوط بر آن اس��ت که انس��ان 
مرزه��اي دقيق حرم��ت را بداند و ترديدش ناش��ي از جهل به حکم 
مساله نباشد. در نتيجه اگر در اتوبوس قطعه‌اي در حال پخش بود که 
ترديد داريد مصداق موس��يقي مطرب يا غنا هست يا خير، طبق نظر 

اکثر مراجع مي‌توانيد آن را حرام ندانيد.
اما اگر تش��خيص داديد که اين آهنگ مطرب و لهوي است يا بنا بر 
نظر مرجع شما لازم بود احتياط کنيد و به آن موسيقي گوش ندهيد، 
تنها در صورتي مي‌تواند ديگران را از شنيدن اين آهنگ منع کنيد که 
حرام بودن اين مورد کاملا قطعي و روشن باشد و يا بدانيد آن‌ها هم 

در حکم شرعي مثل شما هستند.
ناگفته نماند که  اين دقت‌ها معمولًا در جمع مذهبي‌ها و اهل رعايت 
مسائل شرعي مطرح است نه در جمع‌هايي که همه چيز حلال است 
و فقط بايد دلت پاک باش��د!! که در اين موارد بايد با نهي از منکر و 
تذکر و جدّيت، جلوي اين منکر گرفته ش��ود؛ يا اين‌که انسان محيط 

را ترک کند.

 
جان مادرت خاموشش کن!

نکته بس��يار ضروري که لازم است در اين‌جا بيان شود، آن‌که در امر 
به معروف و نهي از منکر ش��رايط و نکات دقيق و حس��اب ش��ده‌اي 
وجود دارد و نمي‌توان به مجرد آن‌که وظيفه امر به معروف و نهي از 
منکر پيدا ش��د، انجام هر کاري را به هر شکل ممکن و به هر قيمتي 

جايز دانست.
البت��ه امر به معروف، امر اس��ت ن��ه خواهش و تمنّا نيس��ت که ما با 
عذرخواهي و ش��رمندگي از کس��ي‌که مش��غول گناه اس��ت عاجزانه 
بخواهيم قدري صداي نوارش را کم‌تر کند. بلکه بايد از موضع قدرت 
و ب��ا جدّي��ت از انجام گناه جلوگيري کرد. ام��ا در عين حال مي‌توان 
احترام و ش��خصيت و آبروي ديگران را هم محترم دانست و با لحني 
دوستانه و مؤدبانه جلوي اين کار حرام را گرفت و مشکل را حل کرد. 
زيرا هدف اصلي جلوگيري از گناه است؛ نه ايستادن جلوي خطاکاران 

و درگير شدن با آن‌ها.
به علاوه در بسياري از موارد اين افراد، واقعاً با ابتدائيات مسائل ديني 
بيگانه هس��تند و هيچ آش��نايي با حرام و حلال و غن��ا و مطرب و... 
ندارند و در ماشين‌ش��ان هم نوار فلان خوانندة زن پيدا مي‌شود و هم 
نوار کويتي‌پور و مرحوم کافي! در نتيجه بايد به بهترين ش��کل جلوي 
اين کار حرام گرفته شود و همچنين زمينه آشنايي اين افراد با احکام 

ديني هم فراهم شود.
خوب است انسان از قبل خودش را براي اين موقعيت‌ها آماده کند و 
ببيند در هر مورد خاصي با چه بيان و تعبيري نهي از منکر کند تا اثر 

بيش‌تري داشته باشد.
دوستي مي‌گفت ديدم جواني در ماشينش موسيقي تند و حرامي را با 
ص��داي بلند پخش مي‌کند، جلو رفتم و با لبخند گفتم: »داداش! اين 

نوارا براي قلبت ضرر داره‌؛ يه چيز بهتر گوش کن«!

يک تذکر مهم
کس��اني‌که اهل تأمل در مس��ائل شرعي هس��تند و به اصطلاح اهل 
بخيه محس��وب مي‌ش��وند، مي‌دانند که مس��أله غنا و موسيقي از آن 
دس��ت مسائل خاص است که اختلاف نظر در آن زياد بوده و فقها و 
مراجع هم در تعريف دقيق موس��يقي حلال و ح��رام و هم در تبيين 
مصاديق آن اختلافات بس��ياري دارند. آن‌چه ما در اين نوش��تار بيان 
کرديم نوع��ي جمع‌بندي و تحلي��ل آزاد از موضوعات اين بحث بود 
که چه بس��ا با تفس��ير و نظرات خاص برخي مراجع منطبق نباش��د. 
ب��ه همين خاطر هر يک از خوانندگان محترم براي تش��خيص دقيق 
و کامل نظرات مرجع تقليدش��ان در مورد اين مس��ائل لازم است به 
منابع فقهي و استفتائي ايشان مراجعه نمايد و به بهانه اين دو صفحه 
هرچه دلش خواس��ت گوش نده��د و گناهش را به گردن باريک‌تر از 

موي ما بيندازد!!

1. امام خميني، چهل حديث ، حديث 
2. استفتاءات مقام معظم رهبري، مسأله 1160.    
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